
Et solrom som dette på et svensk sykehjem, blir en realitet på Sola sjukeheim. (Foto: Kristina Wirén )

Sydenliv på sjukeheimen
Som første kommune i Norge etableres det
et solrom på Sola sjukeheim.  Sand, varme,

sol, bølgeskvulp og gjerne en paraplydrink,
skal øke velvære for de eldre og de ansatte.

■ LNG-initiativ
300 underskrifter sankes inn i
Tananger for å reise et 
innbyggerinitiativ mot 
LNG-anlegget.
– Kommunestyret får en ny
sjanse til å se på saken. 
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■ Trivelig barne-
hage jubilerer
Lørdag er alle barn fra 
Øygarden barnehage invitert
til mimrefest.

SIDE 36

■ Navnesak
Det blir sak om navnet skal
være Ræge eller Rege. 
16 .mars legges grunnsteinen
for ny kirke, men uten å vite
hva som blir korrekt 
skrivemåte for kirken.

SIDE 14

■ Snop og frukt
Anita Reitan liker ikke at 
butikkene blander det sunne
og det usunne og at de suk-
kerfrie kassene er stengt. 

SIDE 7

■ De små på
vent
Per i dag står det 100 små
mellom 0 og 2 år på 
venteliste til barnehageplass. 
Rådmannen håper at alle får
plass i løpet av året.

SIDE 5

■ Solaturene
I år går noen av solaturene
innom kommunens godt
bevarte hemmeligheter;
skulpturene.

SIDE 19

I kveld synger og spiller Eric Michael Molumby
for en direkte skolebillett til The Liverpool
Institute for Performing Arts (LIPA).
Han er en av fire finalister i TV Vest sin 
talentkonkurranse. 
En av konkurrentene er Harald Nilsen Lid.
Han spiller i samme band som Molumby,
Magazine Chin. 

Eric Michael Molumby er en av fire igjen i The Lipa Dream.
(Foto: Andreas Askildsen)

SIDE 2 OG 3

Når du trenger
BUNADSØLV

9-17 (19) • (15)
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Abonnér på Solabladet
1 år 495,-
1/2 år 295,-

LIPA-drømmen kan bli virkelig

Sola sentrum • tlf. 51 65 21 66

Nye åpningstider: 
9-18 • tors 9-19 • lør 10-15Ukens tilbud

Fruktsyrebehandling 30 min.
Før 300,- NÅ 250
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Ansvarlig redaktør: Hilde Garlid, hilde@solabladet.no
E-post til redaksjonen: solabladet@solabladet.no

Kjeltringstatus
Sola kommune er sammen med 53 andre kommuner,
beskyldt av Kunnskapsdepartementet for å ha fusket
med statlige penger som var øremerket barnehagene.
Hele 90 millioner kroner skal disse kommunene har
fått av staten til barnehager, men som de skal ha blitt
fristet til å bruke på andre ting.

I formannskapet forklarte økonomisjef 
Øyvind Langeland hvordan det har seg at 
Sola kommune nå blir uthengt som kjeltring. 

– Pengene er langt i fra tusket bort. Faktum er at vi
innførte makspris for foreldrebetaling i 2002; et år før
maksprisreformen ble innført. Vi satte foreldre-
betalingen lavere enn hva den statlige maksprisen ble i
2003. Når departementet da bruker 2003-regnskapet
til sammenligning, så kommer vi helt feil ut.

Politikerne reagerer med sinne. 
– Vi blir nå uthengt fordi vi har vært de flinkeste i
klassen. Vi reduserte foreldrebetalingen før staten, vi
sidestiller private og kommunale barnehage 
100 prosent og vi er nær full barnehagedekning. Dette
finner jeg meg ikke i, sier Ole Ueland (h).

Formannskapet lar seg ikke ripe i lakken. De vil 
renvaskes, og sender brev både til stortingspolitikerne
og til departementet for å bevise sin ukyld. 

Vi tror både Langeland, rådmannen og politikerne på
at de øremerkede barnehagepenger ikke er tusket bort.
Det pussige er at 54 av de 60 tilfeldig kontrollerte
kommunen er i samme situasjon. Enten er 90 prosent
av Langeland og Nerdal sine kollegaer 
kjeltringer eller så er det noen i departementet som
ikke har kontroll på kontrollen.
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I Piteå kommune i 
Sverige er brukere og
ansatte godt fornøyde
med sitt lokale solrom.

ANDREAS ASKILDSEN

andreas@solabladet.no

Solrommet har vært en viktig
del av eldreomsorgen ved Käll-
bogården aldershjem i tre år.

Nylig har man utvidet med
enda et rom i kommunen; på fri-
villighetssentralen Samvaron.

Terapi for brukerne
– Det fungerer veldig bra. Det
er mange positive sider ved det.
Brukerne opplever mindre verk
og blir mer avslappet. Det fun-
gerer godt for demente å sitte i

varmen, de blir roligere av det.
Samtidig vekker det mange
gode minner for dem, fra den
gang de var yngre og besøkte
stranden eller var utenlands på
ferie, sier Helen Sundberg, sty-
rer ved Källbogården.

– Det fungerer som terapi.
Man kjenner mykhet i leddene,
blir glade og faren for infeksjo-
ner minsker, fortsetter hun. 

Mange brukere
I følge Sundberg er det omkring
30 besøkende i rommet på en
gjennomsnittsuke. 

– Det er mange som ønsker
å komme dit. Når det er lenge
siden de har vært der, spør de
hvorfor de ikke får komme
oftere. Selvsagt er det noen som
ikke er like glad i rommet, men
ofte er det på grunn av varmen.

I rommet er det 38 grader, men
det er mulig å ha på lyset uten å
ha varme, sier hun.

Åpent hele uken
Rommet er prydet med motiv
fra Seychellene, en bastvegg og
en husvegg. Det bidrar til å ska-
pe en sydlig stemning.

– Det er sand på gulvet og
solstoler å slappe av i. Brukerne
får solbriller og solhatter om de
ønsker. Det serveres is og kald
drikke og man hører lyden av
fuglekvitter og bølgeskvulp, sier
Sundberg til Solabladet.

Tre dager i uken har de et
såkalt solprosjekt.

– Det er fem ansatte som
henter folk fra andre eldreboli-
ger i en minibuss. Tirsdager og
torsdager er rommet forbeholdt
dem som bor på Källbogården.

Sol, sommer og 
fuglekvitter året rundt.
Det kan bli en realitet på
sykehjemmet.

ANDREAS ASKILDSEN

andreas@solabladet.no

Sykehjemmet ønsker seg et
solrom, og politikerne sier ja.

Her simuleres det behagelige
og bedagelige sydenliv, med sol,
parasoller, sand og lyden av sjø.
Gjerne en liten paraplydrink
også, om det skulle behage.

Svenskene har gjort det med
stor suksess, men i Norge
kommer sola først til Sola.

Øker livskvaliteten
Ideen er utviklet via kvalitets-
kommuneprogrammet. Sol-
rommet skal bidra til økt livs-
kvalitet og velvære både for
beboere, andre brukere og for
ansatte.

– Trivselsrommet skal være
til glede og nytte. Funksjons-
hemmede som har problemer
med å komme seg til stranden,
vil nå få stranden inn på syke-
hjemmet, sier Kjersti Goa
Lødemel. Hun er prosjektleder
for kvalitetskommunepro-
grammet. 

For hele kommunen
Turid Tjora, styrer ved Sola
sjukeheim, forteller at et ledig
rom på sykehjemmet var av-
gjørende for at solrommet nå
legges dit.
Selv om sola bare skinner på
sykehjemmet, skal tilbudet være
for alle som trenger det.

– Det er ikke bare et tilbud
for dem på sykehjemmet, men
også for dem på Tabo, brukerne
av hjemmebaserte tjenester,
psykisk helsearbeid, psykisk
utviklingshemmede og ansatte i
virksomhet levekår, sier Siv Len

Strandskog (ap). 
Hun er leder for styrings-

gruppen i kvalitetskommune-
programmet, og er svært

Prosjektleder for kvalitetskommuneprogrammet, Kjersti Goa Lødemel,             
tror det vil bli et populært tilbud. (Foto: Andreas Askildsen)

Solblide svensker



fornøyd med at politikerne gir
tommelen opp for forslaget.

Men tilbudet er allikevel ikke
for hvem som helst. Er det

dårlig strandvær en dag, vil man
ikke kunne ta turen til

sykehjemmet for å få litt sol og
varme.

– Det er for dem som 
ikke har muligheten til å
oppleve stranden, påpeker
Lødemel.

Først i landet
Foreløpig er det ingen andre
kommuner i Norge som har
trivselsrom av denne typen. 

To rom, ett på Hovden og et
i Nord-Norge er under eta-
blering, men begge disse er til-
knyttet kommersiell virksom-
het. 

Nabolandene våre kan vise til
mange flere solrom. I Sverige,
Finland og Nederland er det 30
solrom, enkelte i offentlig eie,
andre kommersielle.

At Sola er første kommune i
landet som får på plass et
solrom, er Tjora, Lødemel og
Strandskog stolte av. 

– Det gjør oss til en fore-
gangskommune. Det er god
reklame for Sola, mener de.

– Livskvaliteten for eldre 
og funksjonshemmede er 
viktig. Ikke bare at de får 
mat og stell, men at det er et
godt tilbud for å øke trivselen
deres i tillegg, påpeker Strand-
skog.

Samtidig understreker de at
solromprosjektet er et unikt
trepartssamarbeid. Både tillits-
valgte, kommuneadministrasjon
og folkevalgte er sammen om
prosjektet.

Lokalt miljø
For å gjøre konseptet til Solas,
har de bestemt at bildet som skal
få frem strandfølelsen skal være
fra Solastranden.

– Alle sansene skal aktiveres.
I tillegg til varm sand å stikke
tærne nedi, skal det være lyd-
bilder med fuglekvitter og
bølgeskvulp. Varme- og sol-
lamper bidrar til sydenfor-

nemmelsen. En time i rommet
tilsvarer 20 minutter i sola, sier
Lødemel. Hun understreker
imidlertid at meningen med
rommet ikke er at brukerne skal
bli brune.

– Man blir nok ikke så 
veldig brun av å sitte der, men
sol og varme øker trivselen og
velværen for de aller, aller fleste
av oss, mener hun.

Det skal være godt og varmt i
rommet, men i følge Lødemel
er temperaturen noe man kan
justere ved hjelp av vifter. 

De eldre vil også bli servert
drinker.

– Miljøet skal være gjen-
kjennelig for de eldre. Da er det
kanskje ikke så naturlig å servere
rosa og grønnfargede paraply-
drinker, men kanskje en rød
ripssaft, sier Lødemel.

– Sjenkebevilgning søkes det
ikke om, slår de tre med-
lemmene av styringsgruppa 
fast.

Rommet vil ha en universell
utforming, følgelig blir det
tilgjengelig også for rullestol-
brukere.

Kanskje i mai
Fortsatt er det enkelte for-
maliteter som må på plass før
man kan sette strøm på varme-
lampene og skru volumet opp på
fuglekvitringen.

– Statens strålevern skal
behandle søknaden før vi kan
sette igang, sier Lødemel som
har tro på at tilbudet kan være
på plass allerede i løpet av mai.

Solrommet kan bli en realitet
i løpet av få måneder, og man
vurderer nå ulike måter rommet
kan driftes på.

– Vi satser på å få til drift uten
at det medfører ekstra lønns-
kostnader. Kanskje dette er en
oppgave frivillige ser på som en
spennende utfordring, sier
Tjora.

S O L A B L A D E T –  T O R S D A G  6 .  M A R S  2 0 0 8 •  3

 sydenliv på sykehjemmet

      mener det er viktig å etablere et solrom. Siv Len Strandskog (ap) og Turid Tjora, styrer ved Sola sjukeheim,

Enstemmig begeistring for forslaget
– Denne kostnaden 
tar kommunen 
på seg. 
Dette beløpet får 
vi igjen i en bedre
hverdag.

HILDE GARLID

hilde@solabladet.no

Ordfører Håkon Rege (h) er
begeistret for forslaget om
solrom. 525 000 kroner be-
vilget han og de andre poli-
tikerne på strak arm i tirs-
dagens formannskap.

Hvor mye det koster å 
drifte soltilbudet, er det ingen
som vet.

Bevilger pengene
– Vi bevilger pengene nå, og
ber gruppa jobbe videre med
de praktiske tingene, sier Rege
(h).

– Jeg er ikke i tvil om at
dette er verd pengene.
Personlig kunne jeg trenge 
et rom som dette etter et år
med regn. Jeg tror også 
dette vil gi oss et godt om-
dømme som arbeidersgiver 
og bidra til å redusere syke-
fravær blant ansatte. Det er
bare positivt, sier Kirsten Lode
(h).

– Solrommet skal være til
glede og nytte. Det øker livs-
kvaliteten for mange, og 
kan endre institusjonene
radikalt. Jeg er glad for
begeistringen til ordføreren,

sier Siv Len Strandskog (ap).

– Rommet må brukes
– Det gjør det mer seriøst at
dette er Sola kommune sitt
eget initiativ og ikke noe noen
prøver å selge oss. Det er viktig
at institusjonsbrukerne og de
hjelpetrengende har første-
prioritet til solrommet, men at
det kan brukes av andre; 
gjerne også av innbyggerne
mot betaling, dersom kapasi-
teten tillater det. Det viktigste
er at rommet blir brukt, sier
Jan Sigve Tjelta (krf).
– På gruppemøtet i Tananger-
listen var det bare begeistring
for forslaget, sier Inger
Tranvåg (tl).

– Tiltaket er supert, 
men vi vet for lite 
om hva dette koster.

HILDE GARLID

hilde@solabladet.no

Venke Hetlelid (frp) er kritisk
til at saken har gått utenom
utvalg for levekår, og at verken
eldrerådet eller andre har 
fått uttale seg før parasollene
åpnes.

– Det er vanskelig å tale i
mot denne begeistringen, men
jeg har mange spørsmål som
ikke er besvart. Vi vet hva det

koster å etablere tilbudet, men
ikke hva det koster å drifte.
Hvem sitt  budsjett skal det tas i
fra? Skal dette være et tilbud til
alle? Vet vi om dette er bra for
demente? Hva med kjøre-
kostnader for alle dem som ikke
bor på sykehjemmet? Skal de
ansatte få bruke rommet i
arbeidstiden? Skal det gjelde
alle ansatte eller bare noen?
Det er mye som har en øko-
nomisk side som ikke er avklart
ennå, sier Hetlelid.

Hun foreslo derfor at saken
skulle sendes til utvalg for
levekår, men forslaget falt med
tre stemmer.

... med unntak av Hetlelid




